
La seva vida transcorregué entre la vocació
i el servei. De tarannà segur i discret, el bon hu-
mor no l’abandonà mai. Ni tan sols quan la vaig

veure a la cĺınica per darrera vegada i, quan ja
me n’anava, em demanà amb un somriure que
li retornés ≪el Jacobi≫ a la biblioteca.

Pilar Bayer
UB

Etapa al Maragall

Amb motiu de la mort de la Griselda Pascual,
se’m van demanar unes paraules en record seu,
centrades en el seu pas per l’institut de batxi-
llerat Maragall, on vam coincidir alguns anys
en el seu Seminari de Matemàtiques.

De l’Institut Maragall la Griselda ho fou tot:
alumna, catedràtica, cap del Seminari de Ma-
temàtiques i, en el transcurs de més de trenta
anys, ocupà gaire bé tots els càrrecs directius,
inclosos tres anys de directora, precisament en
el temps de renovació de l’edifici. I sempre i tot
al nivell més alt d’eficàcia, generositat i sim-
patia com confirma tothom que la va conèixer
i amb qui he parlat. Antigues alumnes, de di-
verses generacions coincideixen a destacar-ne el
nivell de preparació cient́ıfica, la professionali-
tat i el domini de la classe en tot moment.

Mirant les actes de les reunions de junta del
Seminari de Matemàtiques i el dossier de se-
tanta anys de l’Institut Maragall (1929–1999),
podem seguir-ne un rastre altament positiu en
totes les activitats que hi portà a terme, tant
com a col.laboradora dels senyors Gironza i Oli-
veres en les seves respectives etapes de caps del
Seminari, com quan li va correspondre a ella, en
dues ocasions (1965–1968 i 1973–1985), tenir-ne
la màxima responsabilitat.

No oblidem que aquests anys d’activitat
professional de la Griselda han coincidit amb
canvis de plans d’estudis i de diverses orienta-
cions en l’estudi de la matemàtica en l’ensenya-
ment secundari, amb la introducció de la ma-
temàtica moderna a tots els nivells, els mitjans
audiovisuals i la informàtica. En tots aquests
àmbits va intervenir i destacar. Als anys sei-
xanta, quan tot estava encara molt centralitzat,
va participar en reunions de catedràtics de Ma-
temàtiques a Madrid i a Salamanca convocats
pel Centro de Orientación Didáctica, algunes
vegades en època de vacances, tant d’estiu com
de Nadal. Abans i després, a les reunions de Se-
minari de l’Institut, s’hi estudiaven propostes i
s’hi discutien tendències.

Una altra de les seves preocupacions fou la
formació del professorat: la del que tenia a prop,
professors interins del Seminari pendents d’o-
posicions, i del que li venia de l’ICE per fer les
pràctiques del segon cicle del CAP. Les actes en
parlen i en vaig ser testimoni personal.

En fer aquesta última afirmació m’adono
que quasi tot el que he escrit fins ara ho podria
haver subscrit qualsevol altre que, sense haver-
la coneguda, hagués tingut accés a les mateixes
fonts. Però no és aquest el cas. La vaig conèixer,
i des de fa molts anys, intervals, la Griselda ha
estat un referent professional i personal en la
meva vida. Em permeteu que us en parli?

Vaig conèixer la Griselda l’any 1948 a la
Universitat, ella ja llicenciada i professora de
pràctiques de geometria, jo acabat d’arribar
en aquella casa per iniciar la carrera. Les
matemàtiques no tenien encara facultat; eren
només una de les seccions de la Facultat de
Ciències i compart́ıem pati amb f́ısica, qúımica,
ciències naturals i els aspirants a l’ingrés d’ar-
quitectura. Els de matemàtiques, professors i
estudiants, érem tan pocs que tots ens co-
neix́ıem. Em va ajudar alguna vegada facilitant-
me alguna classe particular per subsistir en
temps particularment dif́ıcils per a mi, i ja
llicenciat la vaig substituir en una classe a
l’Institut, part del curs 1958–1959, quan va
traslladar-se per estudis a la Universitat de Fri-
burg a Alemanya. Al curs següent vaig entrar
al nocturn mascuĺı del Maragall com a inteŕı
proposat per ella.

Un altre moment de trobada, uns anys més
tard, va ser a conseqüència del CAP esdevingut
obligatori per als que ens dedicàvem a l’ense-
nyament privat. Una de les activitats progra-
mades em va posar en contacte amb els pio-
ners de l’aplicació de la informàtica a l’ense-
nyament: els Garćıa-Ramos, Torra, Casulleres,
Boadas, etc., etc. amb el llenguatge 7013/IQS.
Amb altres companys ens hi vam involucrar
molt́ıssim i en les pràctiques del segon cicle que
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ens van correspondre al Maragall, amb la Gri-
selda, la hi vam involucrar també i vam col-
laborar-hi molt́ıssim. Era un llenguatge molt
primitiu, però accessible als escolars, amb ins-
truccions en castellà, que permetia programar i,
per tant, haver de conèixer prèviament i a fons
els problemes que volien resoldre. Un inconveni-
ent era l’ingent treball de perforació de targetes
com a únic mitjà d’introducció de programes i
dades a la unitat central. Un altre, l’escassetat
de màquines accessibles, redüıdes, em sembla,
a les del Centre de Càlcul de la Universitat i de
l’Institut Qúımic de Sarrià, cosa que allarga-
va considerablement el temps entre programa-
ció i resultats, temps que errors insignificants
i correccions posteriors podien encara allargar
més. Però vam aconseguir l’ideal d’interessar-hi
també molts alumnes i acostar-los a un ambi-
ent aparentment tan llunyà, com era en aquells
anys la informàtica.

Després, l’any 1977, i a partir de les prime-
res oposicions a agregats d’institut celebrades
a Barcelona, vaig anar a parar al Maragall, on
vaig retrobar la Griselda. La informàtica havia
anat evolucionant, el 7013 havia esdevingut un
camı́ sense sortida. Eren ja altres temps. Ha-
via arribat el temps de les calculadores de but-
xaca, de les cient́ıfiques, de les programables,
de les classes especialitzades d’informàtica, al
marge de les de matemàtiques, dins una eatp,
dels primers ordinadors personals: el sinclair,
l’spectrum, encara amb la pantalla d’una tele-
visió convencional per monitor, i el basic com a
llenguatge de programació, fins arribar als pri-
mers pc d’ibm i a l’Aula d’Informàtica. Natu-
ralment, tot això no va anar caient del cel. Era
el fruit d’haver-hi posat molta il.lusió, molt de
treball de molta gent i per part nostra, mol-
ta col.laboració de tot el seminari i per damunt

de tot l’est́ımul i la companyia de la Griselda
mentre va ser a l’Institut.

Perquè resulta que un dia, després de molts
anys de compartir docència entre l’Institut i la
Universitat, va haver de triar. L’Administració
li concedia la idonëıtat per ser professora titu-
lar d’universitat, però li exigia un sol lloc de
treball. Naturalment, va escollir la Facultat i
recordo que en les paraules que en nom propi i
del Seminari li vaig adreçar en l’àpat de comi-
at, li retreia el problema que ens plantejava de
no saber si alegrar-nos d’aquella idonëıtat con-
cedida o entristir-nos per la separació. Ho com-
parava amb el perfum i les punxes d’una rosa i
amb la joia i el dolor d’un infantament. I final-
ment, com tantes vegades fem els matemàtics
quan un problema no ens surt a la pissarra, ho
deixava com a deure per fer-lo cadascú a casa
seva.

Això era l’any 1985, i vam deixar de veu-
re’ns tan freqüentment. Però vam continuar
veient-nos esporàdicament en alguna celebració
de l’institut, en la seva jubilació de la Univer-
sitat, i tampoc no va faltar a la meva. En un
sopar de comiat amb els membres del Semina-
ri, em va dedicar un munt de belles paraules
recordant la nostra vella amistat.

I, per últim, un altre detall que no puc elu-
dir. A part d’una palmera encara viva, per part
del Seminari i pel mateix motiu, l’únic ram de
flors que jo hagi rebut mai a la vida, va ser
d’ella en l’avinentesa d’haver-me estat concedit
determinat guardó.

Després una altra vegada silenci, i del tot in-
esperat per mi, l’impacte de la not́ıcia de la seva
mort: una mort que, de sobte, havia fet callar
tanta intel.ligència i paralitzat tant de dinamis-
me. Ja no la veurem més, però els que l’hem
coneguda i estimada no l’oblidarem mai.

Josep Ferret i Roca

Recordant la Griselda Pascual

Ara que la Griselda ens ha deixat, voldria tenir
un record per a una amiga de molts anys que
sempre recordaré.

Griselda va dedicar la seva vida a les ma-
temàtiques i a l’ensenyament. Acabada la lli-
cenciatura a la Universitat de Barcelona s’hi
va quedar d’ajudant gratüıt i va fer classes
pràctiques d’anàlisi i altres assignatures. Men-

trestant va anar preparant les oposicions a
Càtedra d’Institut i al cap de quatre anys
d’haver-se llicenciat va guanyar la Càtedra de
l’Institut de Tortosa, on va passar-hi només un
curs, després del qual va anar a l’Institut Ma-
ragall de Barcelona, on es va quedar fins que va
obtenir la plaça d’ajudant de la Facultat de Ma-
temàtiques de Barcelona (més de trenta anys).
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